
Rok 2007 byl v naší farnosti rokem
bohatým.

Svátost køtu pøijalo 12 dìtí: Jan Fiala,
Karel Šinkyøík, Milan Mareš, Jan Vièar,
Veronika Škaroupková, Zuzana Martináko−
vá, Zuzana Prusová, Alois Kaláb, Lukáš
Kunc, Štìpán Danìk, Dorota Schwecová
a Adéla Vaverková. Církevní sòatek
v našem farním kostele uzavøeli: Alois
Kaláb a Tamara Èernajová, František Vaver−
ka a Andrea Dittrichová, František
Macháèek a Ivana Tu�ínová, Miroslav Knof−
líèek a Jana Èerná, Ladislav Brech a Petra
Bezdìková. Ve farním kostele jsme se loni
rozlouèili se sedmi zesnulými: s Marií Put−
novou (86 r.), Oldøichem Klimešem (84 r.),
Jaroslavem Šilhanem (75 r.), Jaroslavem
Tùmou (79 r.), Vladimírem Otèenáškem
(71 r.), Janem Buchtou (52 r.) a Aloisem
Rajchem (95 r.). 

Na první sv. pøijímání se pøipravovali
a pøistoupili k nìmu 4 �áci ze 3. tøídy.

Výuku nábo�enství navštìvovalo ve
školním roce 2006/2007 52 �ákù, z toho 25
�ákù z 1.−5. tøídy, 27 �ákù z 6.−9. tøídy.

Svátost nemocných byla pøi soukro−
mých návštìvách udìlena 13 nemocným.
Pøi mši sv. o lidových misiích pøijalo tuto
svátost spoleènì 72 farníkù.

Myslím, �e lidové misie byly v naší far−
nosti v loòském roce jednou z hlavních

událostí. Poslední lidové misie se konaly
v roce 1943, vedli je tehdy otcové redemp−
toristé. Také loòské lidové misie vedli
redemptoristé – P. Jiøí Šindeláø a P. Tomasz
Wascinski z Tasovic spolu s novoknìzem
P. Romanem Janáèem ze Svaté Hory. Misi−
onáøi na zaèátku øekli, �e by nám misie
mìly pomoci k o�ivení víry, ke znovuobje−
vení radosti z ní. Vìøím, �e jsme nìco z této
radosti zakusili, �e misie se pro nás staly
velikým pøínosem.

Další významnou událostí, kterou jsme
v loòském roce pro�ili, bylo udílení biømo−
vání. V nedìli 29. dubna zavítal do naší far−
nosti otec biskup Vojtìch Cikrle a udìlil
svátost køes�anské dospìlosti 12 mladým,
kteøí se na pøijetí této svátosti dlouho pøi−
pravovali. Pøíprava zahrnovala i novénu
k Duchu svatému, kterou se spolu s biømo−
vanci pøicházelo ka�dý den modlit mnoho
farníkù.

Tøetí významnou událostí, do které
jsme se zapojili, byl rok brnìnské diecéze.
Mnoho dìtí z naší farnosti se zúèastnilo far−
ního kola vìdomostní a výtvarné soutì�e
o diecézi. Nìkteøí z nich postoupili do
dìkanského kola, které pro naše dìkanství
probíhalo ve Šlapanicích. Anièka Øièánková
postoupila a� do finále na Petrovì, kde
obsadila vynikající 2. místo. V rámci roku
diecéze jsme byli na pouti dìkanství

v katedrále, skupina farníkù se zúèastnila
sympozia a konference o diecézi poøádané
brnìnským biskupstvím. Díky tìmto akcím
a soutì�ím jsme mohli naši diecézi lépe
poznat, seznámit se s jejími dìjinami a výz−
namnými osobnostmi.

Nìkolik mladých bylo v létì na celostát−
ním setkání mláde�e v Táboøe−Klokotech,
skupina farníkù strávila týden spoleèné
dovolené v rakouských Alpách. Nezapome−
nutelným zá�itkem byla 3. pìší pou� po
stopách Šebestiána Kubínka do Mariazell.
O tìchto a mnoha dalších událostech se
mù�ete podrobnìji doèíst v tomto èísle
Poutníka nebo bìhem roku i na inter−
netových stránkách obce Bla�ovice,
které mají adresu www.blazovice.eu.

P. Jan Nekuda

Ohlédnutí za �ivotem farnosti v loòském roce

bla�ovický poutník
Roèník VII .  •  Èís lo 1 ÈASOPIS FARNOSTI BLA�OVICE Únor 2008

Fotografie z loòských velikonoèních obøadù nám pøipomíná blí�ící se svátky. Foto archiv redakce

Finanèní hospodaøení farnosti
Zaèátkem loòského roku mìla farnost

k dispozici 1 399 703,13 Kè.
Na sbírkách pøi bohoslu�bách bylo 

loni vybráno celkem 456 052,– Kè
a 41 500,– Kè bylo darováno mimo sbírky.
Na základì nájemních smluv bylo inkaso−
váno celkem 183 749,90 Kè. Dalším pøíj−
mem farnosti byla dotace od obce na úpra−
vu pøístupové cesty ke kostelu ve výši
50 000,– Kè a úroky z vkladu na bì�ném
úètu farnosti ve výši 11 498,07 Kè. Celkové
pøíjmy farnosti èinily v loòském roce
742 799,97 Kè.

Na bohoslu�ebné výdaje pøipadlo loni
6 280,– Kè. Re�ijní náklady v loòském roce
dosáhly 133 679,68 Kè, z èeho� nejvìtší
polo�ky opìt èinily úhrady za plyn
(61 682,18 Kè) a elektøinu (54 980,– Kè),
dále pak za kvìtinovou výzdobu, za tisk
a kopírování, obèerstvení a nájem sálu KD,
vodné a bankovní poplatky. Výdaje za
drobné opravy èinily 6 485,50 Kè. Daò
z nemovitostí 178,– Kè a koncert duchovní
hudby 4 000,– Kè. Na sbírky vyhlášené bis−
kupstvím a pøíspìvky diecézi jsme odeslali
103 226,– Kè a 21 899,– Kè bylo vìnováno
na potøeby lidových misií. Celkové výdaje
farnosti pøedstavovaly 275 748,18 Kè. Zùsta−
tek finanèních prostøedkù ke konci roku
èinil 1 866 754,92 Kè. Marta Øièánková
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Týden od 13. do 19. srpna jsme spolu
s dalším mladými strávili na celostátním
setkání mláde�e v Táboøe−Klokotech.

Po dlouhé únavné cestì jsme dorazili
na místo setkání. Èeka−
lo nás zaregistrování,
pøivítání u hlavního

podia a ubytování, které
bylo rozdìlené do pøibli�−

nì pìtadvaceti škol a inter−
nátù.

V úèastnické tašce, kte−
rou jsme obdr�eli pøi

registraci, byl zpìvník, evangelium svaté−
ho Jana, program na celý týden a mnoho
bro�urek a letáèkù. Kromì toho jsme
dostali také visaèky s našimi jmény, diecé−
zí a bydlištìm, které nám poskytovaly nìk−
teré výhody, napøíklad bezplatnou veøej−
nou dopravu v Táboøe.

Hlavním mottem setkání byl citát
z Bible: „Jako jsem já miloval vás, tak se
i vy milujte navzájem!“ Jednotlivé dny pak

mìly svá vlastní témata, jako napø. osoba
Je�íše Krista, den církve, Bible a jiné.

Dny probíhaly asi takto: Výbìr z nìko−
lika ranních modliteb, katecheze, odpo−
ledne desítky zajímavých workshopù,
koncertù, pøednášek a sportovních akti−
vit. Silným zá�itkem pro nás byly také
ka�dodenní mše svaté slou�ené biskupy
z celé ÈR. Ve chvílích “volna“ stále pro−
bíhal program na hlavním
podiu, kde jsme se mohli
dozvìdìt nìco
z historie
a jiné dùle�ité
informace.

Celý týden
nás doprovázela
schola brnìnské
mláde�e a skupina Credenc z Ostravy
a zpøíjemòovala nám svými písnièkami jak
spoleèné programy, tak i mše svaté.

Za zmínku stojí také støedeèní koncert
pro Haiti, na kterém vystoupili slovenský

zpìvák Richard Èanaky a Rebecca St.
James z USA, která velmi otevøenì hovoøi−
la o Bohu a pøedman�elské èistotì a tím
dokázala promluvit do srdcí mnoha
pøítomných lidí.

Vrcholem setkání byla emotivní sobot−
ní vigilie a nedìlní mše svatá, kde jsme

dostali dárek v podobì mušlí
nasbíranými Haitskými dìtmi.

Nakonec bychom chtìli
øíct, �e i pøesto, �e jsme se všichni

sprchovali v ledové vodì, maèkali se
v autobusech a èekali dlouhé fronty na
jídlo, byl to jeden z nejkrásnìjších týdnù
v našem �ivotì a to nejen pro pøíjemnou
atmosféru, tvoøenou spoleèenstvím témìø
šesti tisíc mladých lidí.

Jsme naplnìni jak fyzickými, tak dušev−
ními, ale pøedevším duchovními zá�itky.
Za to dìkujeme všem organizátorùm, pøí−
pravným týmùm, ale hlavnì Pánu Bohu!

Ane�ka Dvoøáková a Zdislava Èerná

Celostátní setkání mláde�e Tábor−Klokoty

Dva roky pøíprav na biømování uplynuly jako zurèivá voda
v tom našem potùèku a 29. dubna nastal onen dlouho oèe−
kávaný den. Nás dvanáct biømovancù postávalo pøed koste−
lem a jemný sváteèní vìtérek nás ovíval. Dle dopøedu peèlivì
pøipraveného pochodového poøádku jsme byli seøazeni do prù−
vodu a v pøedem urèenou hodinu jsme vykroèili vstøíc chrámo−
vým vratùm. Ty se rozlétly a my jsme vstoupili, za velkolepého
zvuku varhan a mohutných zpìvù nespoèetných chórù do �lutì
ozáøeného prostoru, snášejíc pohledy stovek párù oèí a desítek
studenì sklenìných objektivù blikotajících aparátù, sna�íc se
pøitom tváøit dùstojnì. Po vyèerpávajícím pochodu jsme sta−
nuli na svých místech. Na èele se nám perlily kapièky studené−
ho potu. Zaèala nejdùle�itìjší èást dne, toti� mše svatá, pøi
které jsme mìli pøijmout svátost biømování.

Pøed samotným udílením svátosti
ovšem byly v plánu neodbytné otázky
pánì biskupovy, jejich� oèekávání
nejednomu z nás pøiškrcovalo u� tak
chvìjící se hlásek. Bylo patrno, �e pøi
pomyšlení na nì, se plamínky svící
stojících na oltáøi bojácnì zamihota−
ly v podivuhodném tanci kolem knot−
ku, co� jistì mnohý z vás pozoroval.
Naštìstí pan biskup velmi moudøe
upustil od otázek zacílených na nás
a jal se zkoušet pouze našeho nebohé−
ho pana faráøe, který ovšem všechny
krkolomné nástrahy s pøehledem zdo−
lal a brisknì a neochvìjnì je zod−
povìdìl.

Nu a pak pøišla ta chvíle, kdy jsme
vyøkli jméno svého biømovacího
patrona a kdy ruka kmotrova èi
kmotøenèina spoèinula na našem

rameni, a tu jsme pøijali svátost biømování. 
Po mši a po setrvání pánì biskupovì a dalších významných

osobností spolu s prostým lidem v rozpravì, jsme hbitì odkva−
èili na kulturní dùm k slavnostnímu obìdu. Kdy� odbily hodi−
ny na kostelní báni poledne a slunce stanulo v nadhlavníku,
poèalo se nosit na stùl. Tabule se prohýbaly, pití teklo prou−
dem a èas nám utíkal svým tempem, trávíce ho v dru�né
zábavì, ke které pøispìla i nezapomenutelná kinematografic−
ká sonda do let dávno minulých z bezedných tùní archivu
pana Kašpaøíka.

A v tomto rozpolo�ení nás zastihlo pokroèilé odpoledne.
A tu jsme se roz�ehnali a ka�dý odjechal svým smìrem. 

Pavel Paták

Biømování

Foto: M. Švábenská



První vìtší misie po prázdninách, které
nám daly opravdu zabrat se konaly v okolí
Brna. Do duchovní obnovy jsme se pusti−
li spolu s naším novoknìzem P. Romanem
Janáèem, jeho� pomoc nám pøišla velmi
vhod. Jednalo se o dvì �ivé, venkovské
farnosti, které spravuje mladý knìz P. Jan
Nekuda. 

Lidé v obou farnostech misie uvítali

jako potøebnou zmìnu a povzbuzení
v jejich duchovním �ivotì. Obì obce jsou
poètem obyvatel i religiozitou témìø
stejnì poèetné, jen do kostela v Tvaro�né
dojí�dí lidé z okolních vesnic, co� se pro−
jevilo i ve vìtším poètu lidí v kostele. 

Snad by se mohlo zdát, �e takové �ivé
farnosti misie nepotøebují, ale opak byl
pravdou. I zde se objevily zpovìdi po
desítkách let, radost ze spoleèné modlit−
by, pøijatých svátostí, tématických pro−
mluv, které prohlubovaly u vìøících zákla−
dy víry a køes�anského zpùsobu �ivota.

Kromì setkávání v kostele došlo i na
osobní rozhovory, návštìvy v domácnos−
tech, domovì pro seniory, akce kultur−
ního èi sportovního rázu. Zpestøením byl
i tzv. Svatováclavský bìh v Bla�ovicích,
který se právì konal a kdo mohl. bì�el
i navzdory deštivému poèasí.

Celkový dojem z tohoto regionu si
odnášíme velmi dobrý. Povzbudí to i nás
samotné, kdy� vidíme, jaký zájem mají
vìøících o naši duchovní slu�bu lidových
misionáøù, redemptoristù, jen bychom
potøebovali další posily. �eò je sice hojná,
ale … nevíte o nìkom?

Tasovice, dne 6. 10. 2007
P. Waœciñski & P. Šindeláø

P.S. Zprávu je tøeba chápat jako osob−
ní svìdectví misionáøù, ne jako celkové
hodnocení farnosti.

b l a � o v i c k ý  p o u t n í k1/2008

Lidové misie v Tvaro�né a Bla�ovicích 22. − 30. záøí

Na památku Lidových misií byl vztyèen misijní køí� Foto archiv redakce
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Proè vlastnì do naší farnosti pøišli
misionáøi? Z mého pohledu proto, aby−
chom si oprášili Bo�í obraz, který je v nás
zasutý všedními událostmi a starostmi a
o�ivili zvla�nìlou víru. Pak by mìlo
následovat úsilí o zmìnu �ivota
k lepšímu, to znamená obrácení.

Škola modlitby byla zaøazena jako bod
A, proto�e má v našem duchovním �ivotì
klíèový význam. Ocitáme se pøi ní v bo�í
pøítomnosti a v postoji dítì–Otec, který
naši modlitbu vyslýchá. Pán Je�íš se èasto
modlil a zve nás k následování. Pokud si
myslíme, �e v dnešní uspìchané dobì
nemáme na modlitbu èas (na všechno
ostatní si ho doká�eme najít) a máme
samozøejmì opravdu vá�né a pádné
omluvy, výmluvy a argumenty, je tøeba se
zamyslet a jít a� ke koøenùm. Ale − odha−
líme nejzchátralejšího ze všech tvorù −
otce l�i. Ten nám bleskurychle pøispìchá
na pomoc v naší sebeobhajobì. Naše
výzbroj proti zlému je mimo jiné okam−
�itá modlitba. Jestli�e s ním zaèneme dis−
kutovat, to znamená poslouchat jeho
rady, dopadneme špatnì jako naše pra−
máti Eva, a to poka�dé. 

Zpovìï – svátost smíøení je veliký dar
Bo�í lásky. Otec Jiøí nabádal kajícníky,
aby se vyznávali ze svých høíchù a ne
z høíchù svých bli�ních. Jeho napomenu−
tí nebylo v�dy pøijato s nadšením. Jestli−
�e si stì�ujeme na to, èím nám ublí�ili ti
druzí, pøi hlubším zpytování svìdomí zji−
stíme, �e máme tyté� høíchy.

Všechny tyto veliké události u mì
vyvolaly euforii a následné pøedsevzetí,
�e zase budu „chodit s Je�íšem“. Pøed
lety jsem prošla touto formací. Co to zna−
mená? Je to uvìdomování si neustálé
Bo�í pøítomnosti pøi všem mém konání.
A kdo by se odvá�il høešit v Jeho pøítom−
nosti myšlením, slovy i skutky?

Pøi duchovním pohovoru s otcem
Jiøím jsem pøiznala, �e mi toto pøedse−
vzetí vydr�elo tøi dny, tedy úplné fiasko.
Dostalo se mi napomenutí, �e kdy� je
èlovìk pøíliš nadšen, nemá si velká pøed−
sevzetí dìlat. A tak nadále setrvávám pøi
malém tajemství, které má provázet
ka�dého køes�ana od probuzení a� po
usínání. Ka�dý si je volí sám. Mù�e to být
napøíklad „Je�íši, tobì dùvìøuji“, nebo
„Bo�e, pospìš mi na pomoc“, co� je

moje malé tajemství, které v této chvíli
tajemstvím pøestává být.

Docházelo také k názorovým støetùm.
Napøíklad zaznìla otázka, jakého vzdì−
lání dosáhla Panna Maria. Víme, �e v té
dobì �eny nemìly pøístup ke vzdìlání.
Kdyby tomu tak bylo, zanechala by nám
Panna Maria jistì nìjakou písemnou
zprávu. Avšak její �ivot v pøítomnosti
Bo�ího Syna, kdy uchovávala jeho slova
ve svém srdci a rozjímala o nich, její
pøítomnost ve veèeøadle pøi seslání
Ducha svatého daleko pøedèí všechny
svìtské vzdìlávací instituce.

Abychom nebyli ztraceni pro �ivot
vìèný a byli posíleni pro �ivot èasný,
mohli jsme pøijmout svátost pomazání
nemocných.

Pro�ívali jsme také obnovu man�el−
ského slibu. Bylo mi velmi líto všech,
kteøí po létech pro�itých v man�elství
zùstali sami, kdy� Pán jejich �ivotního
druha povolal k sobì. Je tøeba vzdávat
Bohu díky za to, �e mù�eme ještì spole−
ènì �ít ve dvou. Ké� by dnes mladí lidé
nepohrdali touto svátostí, kterou ustano−
vil Bùh.

Slavnost smíøení. Vycházíme pøi mši
svaté z kostelních lavic a podáním ruky
všem odpouštíme a prosíme za odpuštì−
ní. Tento mohutný zá�itek se nedá
popsat slovy. V této š�astné chvíli mi
v srdci znìjí slova našeho sv. otce
Františka v plnosti. „Pán mi dal bratry“.
Jemu patøí všechna chvála a dobroøeèení.
Na závìr tohoto nároèného týdne byl pøi
mši svaté posvìcen misijní køí�. Byli jsme
nezaslou�enì bohatì obdarováni. Bo�í
míra byla vrchovatá a natøesená.

Zastavme se obèas u našeho misijního
køí�e a projdìme si v mysli pro�ité
události. Díkuvzdání u� vyjde ze srdce
samo.

Milena Paulíková

Zítra se bude zase vìøit

Konèí funkèní období ekonomické farní rady prohlásil v nedìli 13. ledna t.r. pan
faráø P. Nekuda a vyzval farníky, aby navrhovali její nové slo�ení.

Jsem jedním z èlenù konèící farní rady. Po pøíchodu z jednání rady mívám dojem,
�e jsem v ní jen na obtí�, proto�e se nìkdy nedoká�i ztoto�nit s obecnì pøijímaným
názorem. Slibuji si, �e nebudu ji� nikdy prosazovat svoje pohledy, pøijde však nový
den a všechna pøedsevzetí jsou zapomenuta. V�dy znovu vítìzí pøesvìdèení, �e nesou−
hlas mám vyjádøit a jen tak mimochodem si øíkám, �e bych jej mohl vyjadøovat kulti−
vovanìji.

Proè to vyprávím? Konèící ekonomická farní rada je historicky první radou naší far−
nosti, dá se øíci, �e jsme mapovali území. Nìkteré pøístupy k radì, se kterými jsem se
mezi farní veøejností setkal, mì pøekvapily a pova�uji za potøebné o nich hovoøit.

Nìkteøí farníci si pletou funkci poradního orgánu se zastupitelskou demokracií.
Nìkteøí farníci nešetøí kritikou, ale na dotaz, jak to èi ono zaøídit, pøípadnì udìlat,

neumí odpovìdìt.
Oznaèení farní rodina se mì v této situaci zdá výsti�né. Jsme skuteènì urèitá rodina!

Sice poèetnìjší a pro vzájemnou komunikaci slo�itìjší. Naší viditelnou hlavou je knìz.
Ka�dý z nás farníkù má mo�nost se na nìj s èímkoliv obrátit. V tom je odpovìï všem
tìm, kteøí opakovanì mudrují, zda bylo dobøe, kdy� jsme uèinili to, èi ono. Pokud máte
nìjaký námìt, nápad, øešení, je pøece nejjednodušší, podobnì jako v rodinì, obrátit se
na jejího pøedstavitele. On pak bude nejlépe vìdìt, co chtìjí naší farníci. Bez slo�itých
prùzkumù èi anket.

Jsem pøesvìdèen, �e vìtšina èlenù naší rady byla dobrou pomocí panu faráøi, a �e
tedy rada jako celek svoje poslání splnila. Jistì se dá mnohé zlepšit. Pøedevším však
musíme všichni hledat cesty k lepší vzájemné komunikaci a porozumìní.

V úvodu jsem pøiznal, �e s tím mám problémy, proto vìøím, �e tìchto pár odstavcù
nebudete pova�ovat za pouèování, ale jednu z mo�ných cest.

Jiøí Nohel

Ekonomickou farní radu èekají zmìny

Ohlasy lidových misií
Lidové misie ve mnì zanechaly neza−

pomenutelné zá�itky. Pøesto, �e u� je
pár mìsícù po jejich krásném pro�ití,
stále si v rùzných denních situacích
pokládám otázku, co by k tomu øekl
jeden ze dvou misionáøù, kteøí nás
tìmito devíti dny vedli. Poradili nám
s normálním �ivotem, vyburcovali
ka�dého z nás k zamyšlení se nad
sebou. Pro�ila jsem nádherné dny,
které by se mìly v �ivotì obèas opako−
vat.

Vojtìška Plevová
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Rok 2007 jsme mìli mo�nost pro�ít jako
Rok diecéze, která slaví v tomto roce 230 let
od svého zalo�ení. Brnìnské biskupství
poøádalo celou øadu konferencí, poutí
a soutì�í, které nám mìly pøipomenout
minulost, zorientovat se v pøítomnosti
a naznaèit mo�né smìry �ivota diecéze do
budoucna. Mìli jsme si uvìdomit funkci
diecéze jako široké rodiny, která dobøe fun−
guje tehdy, pokud se vzájemnì navštìvuje
a hovoøí spolu o svých radostech a staros−
tech. Jednou z významných akcí Roku diecé−
ze byla konference „Diecéze – �ivý organis−
mus?“, která se konala v bøeznu v Lísku
u Bystøice pod Pernštejnem. Celý program
navázal na loòské a pøedloòské setkání –
rozšíøil minulá témata a obohatil je o histo−
rický pohled a o zkušenost košické arcidi−
ecéze se synodním snìmem.

Jiøí Kaòa ve své pøednášce uvedl, �e
základní biblicko−historická identifikace
èlovìka se uskuteèòuje v rodinì, jejím�
posláním je dát dítìti poznat svou vlastní
hodnotu a nauèit se hodnotným vztahùm
k druhým lidem. Souèasná krize rodiny má
koøeny právì v nedostateèném uznání sebe
sama a odmítání druhých jako hodnoty pro
vlastní �ivot. Staré kultury a� po dnes stavìjí
na široké rodinì. Starý zákon pojetí široké
rodiny nazývá Bo�ím lidem, pøíchodem
Je�íše Krista a vznikem církve má právì ona
pøedstavovat širokou rodinu. Je�íš svou
církví nepotlaèoval pøirozenou pokrevní
rodinu, ty se ale v první církvi neuzavíraly do
sebe, více se prolínaly, byly vùèi sobì velmi
solidární a materiálnì si pomáhaly. V dnešní
dobì pøestává fungovat široká rodina a tím
odumírá rodina základní. Do role široké
rodiny se pasuje stát, který se sna�í nahrazo−
vat neschopnost základních rodin øešit kri−
zové situace svých pøíslušníkù. Stát ale není
souèasnì schopen vytvoøit atmosféru pro
základní pokrevní rodiny.

Zdenìk Charouz objasnil nìkteré aspek−
ty, které vedly k zalo�ení naší diecéze. Ta
vznikla v roce 1777 v dobì vládnoucího
osvícenství zásahem svìtské moci. O jejím
zalo�ení rozhodla Marie Terezie. Oznámila
to pape�i Piu VI. a ten její vznik 5. prosince
1777 potvrdil vyèlenìním z diecéze olo−
moucké. Pøesto�e nová diecéze trpìla nedo−
statkem knì�í − knì�ský semináø vznikl
s potí�emi a� po tøiceti letech, dala diecéze
v 19. století nìkolik pozoruhodných knì�−
ských osobností. Zmínìni byli pøedevším
František Sušil, který v dobì milenia stál
u zrodu cyrilometodìjské tradice a Antonín
Cyril Stojan, olomoucký arcibiskup.(Byl

faráøem v nedalekých Dra�ovicích.) Ten ve
své dobì budoval nové chrámy, obnovoval
poutní místa a zakládal exercièní hnutí.

Domnívám se, �e pro vznik kostela v Bla−
�ovicích je zajímavá osobnost jednoho z nej−
významnìjších biskupù z pøelomu 19. a 20.
století Pavla Huyna. Zavedl celodenní Výstav
Nejsvìtìjší Svátosti oltáøní ve všech farnos−
tech diecéze. Velmi se zaslou�il o šíøení úcty
k Nejsvìtìjšímu Srdci Je�íšovu. Pøál si, aby
v ka�dém chrámì byl oltáø vìnovaný
Nesvìtìjšímu Srdci. A hlavnì ji� pøed
vyhlášením svátku Nejsvìtìjšího Srdce pape−
�em Piem X. v roce1907 mìl od samotného
pape�e povolení slavit ve své diecézi tento
svátek o jedné nedìli v roce.

Juraj Kamas pøedlo�il informaci o prùbì−
hu a zkušenostech synody konané v Košické
arcidiecézi. Synody mnohde nebyly celá
desetiletí, tak�e si nedovedeme pøedstavit,
co obnáší. Úkolem diecézní synody je zhod−
notit stávající situaci místní církve, upozor−
nit na nutné zmìny, které tøeba uskuteènit
a navrhnout provedení zmìn. Dùle�ité je
spoleèné zapojení laikù, øeholníkù a knì�í
pod vedením biskupa, dùkladná pøíprava,
informovanost, návrhy témat. Pøípravné
období na samotnou synodu ve farnostech
a dìkanátech vèetnì volby úèastníkù mù�e
trvat i déle ne� jeden rok. Poslední synoda
se v naší diecézi konala v roce 1934.

Cyril Vojtìch Kodet ve své pøednášce
dával inspiraci, jak by mohla diecéze zùstat
nebo se stát �ivým organismem. Jako model
vzal pøíklad II. vatikánského koncilu,
vycházejícího ze dvou pramenù: prvním je
písmo a pøíklad církevních otcù, druhý ote−
vøení se souèasnému svìtu. Za základní bi−
blický moment máme pova�ovat vylití Ducha
Svatého o Letnicích. Bez ducha se mù�e
vytvoøit mnoho uplatnìním lidských schop−
ností, ale ne �ivý organismus církve. Církev−
ní otcové kladli pøílišný dùraz na osobní
�ivot s Bohem v klidu, samotì a dokonalé
modlitbì. V tomto pojetí však chybìl rozmìr
spoleèenství, liturgie a misie. Do nedávné
minulosti církev pùsobila spíše uzavøenì
vùèi okolnímu svìtu. Jen�e pøílišné otevøení
se církve v pokoncilní dobì zase mìlo za
následek úpadek osobního duchovního
�ivota, odpady knì�í, rozvraty man�elství,
vylidnìní klášterù. Cesta obnovy vede skrze
zvìstování evangelia, funkèní spoleèenství,
osobní zbo�nost, misionáøský rozmìr �ivota
a slu�ebný vztah ke svìtu. To vše pod vede−
ním Ducha Svatého.

Josef Zeman upozornil na to, �e vìtšina
vìøících vnímá diecézi jako teritoriální

danost a instituci bez vztahu k ní. Je to
pozùstatek pøedkoncilního sebepojetí círk−
ve. II. vatikánský koncil charakterizoval
církev jako spoleèenství putujícího Bo�ího
lidu a tím nabízí ka�dému vìøícímu se
podílet jako spolutvùrce spoleèenství.
Základním úkolem církve a to i místní je tedy
shroma�ïování a vysílání. K shroma�ïování
vede pøedevším vnitøní postoj sounále�itosti
k poøádání diecézních akcí. Vysílání je vede−
ní dialogu a schopnost oslovit sekulární pro−
støedí. To se dìje pomocí diecézních institu−
cí jako napø. Diecézní charita, Centrum pro
rodinu, církevní školy, Radio Proglas a další.
Rùst institucí ale musí být provázen rùstem
vztahù ke spoleèenství místní církve.

Sborník pøíspìvkù z konference si
mù�ete zapùjèit ve farní knihovnì.

Tomáš Øièánek

Diecéze – �ivý organizmus?

ZZaajjíímmaavvoossttíí
o brnìnské diecézi
• Byla zalo�ena 5. 12. 1777
• Má 20 dìkanátù.
• Tvoøí ji 452 farností. 
• Za dobu její existence se vystøídalo

13 biskupù.
• Nejstarší klášter v brnìnské diecézi

je v Rajhradì u Brna (zalo�en roku
1045).

• Nejvyšší kostelní vì� je u sv. Jakuba
v Brnì (92 m).

• Nejvíce kostelù je zasvìceno Nanebe−
vzetí Panny Marie (34 farních koste−
lù).

• Na území diecéze (v Tøešti) se šijí
známé uniformy švýcarské gardy. 

• Dvì vì�e brnìnské katedrály (81 m)
byly pøistavìny a� v roce 1905. 

• Z brnìnské diecéze pocházejí i bis−
kupové jiných diecézí: František Rad−
kovský, Pavel Posád, Josef Koukl, Jan
Graubner. 

A jaké otázky se objevily pøi rovnos−
ti získaných bodù v superfinále vìdo−
mostní soutì�e, kdy� u� byly všechny
pøipravené otázky vyèerpány a stále
nebylo rozhodnuto?

Jedna z otázek, kterou vymyslel otec
biskup. „Jak se jmenoval otec synù
Zebedeových?“ zùstala bez odpovìdi.
Správná odpovìï na otázku „Kdo je
starší – otec biskup Vojtìch Cikrle nebo
generální vikáø Jiøí Mikulášek?“ a
pøesnìjší odhad jejich vìkového roz−
dílu pro mne znamenaly zisk druhého
místa.

Anna Øièánková
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Poutní místo Mariazell v rakouském
Štýrsku oslavilo minulém roce 850. výroèí
svého vzniku. U� tato skuteènost byla jed−
ním z hlavních dùvodù, proè se skupinka
14 poutníkù vydala na pìší/cyklistickou
pou�.

Vyrazili jsme 2. záøí od brnìnské kated−
rály sv. Petra a Pavla pøes Moravany smì−
rem na Oøechov. Po krátké pøestávce
u kaple sv. Peregrína u Oøechova (patrona
pøi bolestech nohou, ale také patrona
rodièek a šestinedìlek) jsme pokraèovali
pøes Silùvky a Hlínu ke kostelu sv. Jakuba
vv Ivanèicích a dále (u� za tmy) do Øezno−
vic. Tady jsme mìli mo�nost díky ochotì
paní kostelnice prohlédnout si v pozd−
ních veèerních hodinách zdejší kamenný
kostel z 12. století – památku UNESCO.

Druhý den nás èekal nejdelší úsek
cesty. Našlápli jsme si to pøes Polánku
a pak lesem a� ke kapli sv. Floriána
u Moravského Krumlova. Zde jsme si krát−
ce odpoèinuli a také vzpomnìli v mod−
litbì na všechny, kterých se týkal právì
zaèínající školní rok. Pøes Rakšice, Lesoni−
ce, Kadov (na chvíli se k nám pøidal další
poutník – pes blí�e neidentifikovatelné

rasy – námi dùvìrnì nazvaný Karl von
Kadov) jsme kolem pùl druhé dorazili do
Hostìradic, kde jsme slavili naši první
poutnickou mši svatou. Pøi ní jsme vzpo−
mnìli na všechny, které jsme nechali
doma, kteøí nám umo�nili se na pou�
vydat a taky na všechny, kteøí by se rádi
sami na pou� vydali, ale nemohou si tako−
vý „luxus“ dovolit. Po velmi vlídném pøije−
tí na místní faøe s výbornou kávou jsme
pokraèovali pøes Skalici, �eletice, Tvoøi−
hráz a Kuchaøovice a� do Znojma. Po celo−
denním putování (48 km) nás èekalo na
faøe pohoštìní – výborný guláš a buchty.

V úterý jsme pøekroèili øeku Dyji
a pokraèovali lesem ke kapli Panny Marie
na havranickém vøesovišti a dále pøes hra−
nièní pøechod v Hnánicích a� do krásného
pøíhranièního mìsta Retz, kde jsme
poobìdvali (naposledy za sluníèka a chvil−
ku dokonce v krátkých rukávech). Taky u�
se ve vìtší míøe zaèaly projevovat fyzické
problémy. Abychom nemuseli putovat po
asfaltì, pokraèovali jsme cestou mezi
vinohrady a poli a� do mìsta Pulkau, kde
jsme slavili v jednom ze tøí místních kos−
telù mši svatou. Po obèerstvení u Paulkau

Brundel jsme pokraèovali smìrem na
Eggenburg − místo našeho dalšího nocle−
hu. Ubytování v místním K−Hausu vedle
kláštera redemptoristù bylo témìø pøepy−
chové, ètyølù�kové pokoje, sprchy, velká
kuchynì. Jenom byl trochu problém vyjít
po veèeøi po schodech do prvního
patra…

Následující den se nám z vyhøátých
pelíškù pøíliš nechtìlo, venku u� bylo
chladno a taky našlapané kilometry
z pøedcházejících dnù se v nohách pìknì
nale�ely. Tento den by se dal nazvat dnem
dobrodincù − ve Freischligu nás místní
obèan obdaroval krabicí jablek a oøechù,
v dalším mìsteèku Stiefern nás jeden
místní rodák pozval dokonce na èaj. Zde
jsme vykonali køí�ovou cestu na Kalvárii,
odkud byl krásný rozhled do údolí øeky
Kamp. A za ji�ním obzorem u� na nás
èekal Dunaj… Do Langenlois jsme pøišli
za deštì. Po mši sv. nám paní kostelnice
poskytla zázemí na farním dvoøe, aby−
chom se mohli posilnit na další cestu.
Langenlois jsme sice opustili, ale dlouhé
lou�e (jak zní v pøekladu název tohoto
mìsta) ne. Posledních asi deset km jsme
absolvovali za hustého deštì po asfaltu
podél frekventované silnice. Projí�dìjící
auta na nás troubila, co� jsme si vysvìtlili
jako projevy sympatie. Tentokrát jsme slo−
�ili své tìlesné schránky v Krem�i na
Dunaji − ve velkém farním sále s malova−
ným stropem, z nìho� se rázem stala pøe−
devším sušárna, jídelna a noclehárna.

Ve ètvrtek jsme mìli zdolat údolí
Wachau s návštìvou poutního místa Maria
Taferll. Poutníci cellenští v døívìjších
dobách se tuto èást cesty vezli lodí po
Dunaji. Pro nás by to bylo pøíliš zdlouhavé
a finanènì nároèné, proto jsme radìji zvo−
lili kolo, vlak a doprovodné vozidlo.
Zvláštì cyklisty je nutno ocenit, proto�e
od rána vydatnì pršelo. Z poutního místa
Maria Taferl je za pøíhodného poèasí ná−
dherný výhled na zdejší krajinu. Tento−
krát jsme hledìli, kam se schovat pøed
deštìm. Ve farním sále jsme se zahøáli
èajem a sna�ili se aspoò trochu usušit. Po
mši svaté v kryptì tohoto poutního místa
jsme pokraèovali dále do Ybbsu. Tady
jsme opustili Dunaj, jeho� hladina rychle
stoupala a vydali se po frekventované sil−
nici smìrem na Scheibs. Tento 25 km
úsek jsme absolvovali opìt za hustého
deštì, kdy nás kromì vody shora smáèela
ještì sprcha z projí�dìjících aut. V sedm
veèer jsme dorazili do místa našeho

Pou� do Mariazell − pìšky i na kole

Foto: T. Koutný
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dalšího noclehu – fara v Scheibsu. Místní
pan faráø se o celou naši pou� �ivì zajímal,
a vzhledem ke špatnému poèasí byl velmi
znepokojen, �e nemáme na další den zaji−
štìný nocleh. A tak nám ho zajistil…

V pátek nás místo budíèku probudila
siréna – vytrvalý déš� zvedl hladinu øeky
protékající mìstem. Ještì pøede mší sva−
tou v místním kostele mìl otec Jan �ivý
vstup prostøednictvím mobilního telefonu
do ranního vysílání Radia Proglas. Po
nezbytném po�ehnání na cestu od míst−
ního pana faráøe (mimochodem dvoj−
násobného poutníka do Santiago de
Compostella) jsme se vydali na další úsek
naší pouti. Øeka Erlauf byla lemována pro−
tipovodòovými zábranami, pøesto se na
nìkolika místech u� vylila z bøehù. A déš�
neustával. S troškou naivity jsme se poku−
sili jít po cyklostezce, ale ta u� byla taky
zatopená (jen pan Kašpaøík kousek pro−
jel!). Dál jsme tedy museli zase po silnici.
Cestou jsme pozorovali škody napáchané
vodním �ivlem, hasièi uzavírali jeden
most za druhým. V Gamingu jsme na faøe
poobìdvali a navštívili známý kartuzián−
ský klášter. A pak u� dále do hor, stále po
asfaltu, jeden za druhým, ka�dý svým tem−
pem, se svými úmysly a na doraz… Ale
cestou nás povzbudilo setkání s naším
šoférem, který potvrdil, �e dnešní nocleh
máme v suchu (a to doslova!). V Neuhau−
su u� místy le�el sníh, ale v malém
døevìném domku u kamen bylo dobøe.

V sobotu jsme pár minut po ètvrté
hodinì ranní odcházeli (samozøejmì za
deštì) z Neuhausu smìrem na Mariazell,
kam jsme dorazili krátce pøed sedmou.
Všude u� bylo plno lidí. Rychle jsme
poøídili cílovou fotografii, na které vypa−
dáme jako zmoklé slepice. Ale úsmìv

z tváøe se nám nespláchl. Po chvíli hledání
jsme našli i náš sektor G na místním fot−
balovém høišti… Na velkoplošné obrazov−
ce u� bylo promítáno dìní pøed bazilikou.
Modlitba rù�ence v rùzných jazycích,
vystoupení pìveckých sborù, vítání pout−
níkù z rùzných zemí. Propukli jsme
v nadšený jásot, kdy� se na obrazovce
objevil P. Pavel Dokládal a kromì „svých“
poutníkù z Koclíøova vítal jmenovitì pìší
poutníky otce Jana Nekudy!

Po fyzické i psychické stránce bylo
nìkolikahodinové stání v dešti v davu
tisícù poutníkù nároènìjší ne� pøedchozí
dny putování, pøesto byla mše svatá
s Benediktem XVI. skuteèným vrcholem
naší pouti. Pro�ili jsme radost ze spole−
èenství, spoleèné modlitby, zpìvu. Poz−
dravení pokoje − pohled do oèí a úsmìv
vìnovaný úplnì neznámým a pøitom blíz−
kým lidem patøí k okam�ikùm, na které se
nezapomíná. „…náš Pane, spáso národù,
svým Duchem sjedno� Evropu…“

Po mši svaté vyrazili na zpáteèní cestu
(opìt za deštì) naši cyklisté. Dosud to byli
pìší poutníci, tlaèící kola, teï se koneènì
mohli svézt. 

My „pìšáci“ jsme se vydali zpìt do Neu−
hasu, naštìstí nás kus cesty svezl autobus.
Tam jsme si dopøáli poutní obèerstvení
pøivezené z Bla�ovic, poøídili závìreènou
fotku u místního kamenného kostela
a vydali se na zpáteèní cestu domù. Autem
to šlo pøece jenom rychleji…

A kdo �e putoval? Otec Jan Nekuda –
ten to všechno vymyslel, zaøídil a ještì
snášel naše brblání, kdy� jsme šli „zkrat−
kou“. Dále Daniela (hlavní kuchaøka)
a Hana Severovy z Velatic, Tomáš Koutný,
Magdalena Zouharová a Renata Zouharo−
vá z Mokré, Alice Bohdálková ze Sokol−

nic, Zuzana Špaèková z Brna, Jan Kašpa−
øík, Vladimír Kuklínek, Alois Kaláb, Petr
Pleva a Marta Øièánková. Velký dík patøí
pøedevším otci Janovi a té� jeho bratru
Tomášovi − øidièi doprovodného vozidla,
který to s námi všechno pro�il a zabezpe−
èoval nám zázemí. Poslední den se k nám
pøidal Tomáš Øièánek, který polovinu
pìších poutníkù odvezl zpìt domù.
Nutno øíci, �e Bla�ováci tvoøili tu starší
èást poutnictva.

Všem poutníkùm patøí dík za dobrou
pohodu, spoleènou modlitbu, zpívání,
povzbuzení, toleranci, za legraci z vlastní
nemohoucnosti, prostì za prima spole−
èenství.

Ještì pár údajù o poutnících − nejmla−
dší poutnici bylo necelých 18 let, nejstar−
šímu poutníkovi dobrých 70, nejèastìji se
vyskytující køestní jméno bylo Tomáš
(3x), dále Jan (2x). Celkovì jsme našlapa−
li pøes 250 kilometrù. 

Celou pou� jsme konali se spoleèným
úmyslem na podìkování za poutní místo
Mariazell, které mnoho znamenalo i pro
naše pøedky, dále za duchovní sjednocení
Evropy a za zdar lidových misií, na které
se naše farnosti pøipravovaly.

Snad byla tato pou� impulsem pro tu
delší a nároènìjší pou�, kterou šlapeme
ka�dý den, kdy taky èasto nemù�eme,
bloudíme, všechno nás bolí, tlaèí, lezeme si
na nervy, a kdy taky èasto prší! Pojï s námi,
Pane, na naši pou�. Pomoz nám (nedoko−
nalým, nervózním, chybujícím, èasto ješit−
ným…) stávat se uprostøed dnešní – Tebe
vìtšinou odmítající – spoleènosti zname−
ním a darem Tvé lásky. S láskou, s dùvì−
rou, svìøujeme se Ti, Kriste…

Marta Øièánková

Od ustanovení farnosti se zabýváme v Bla�ovicích otázkou
vybudování fary. V minulém roce dostala výstavba konkrétnìjší
obrysy. Byla vypracována nová studie, kterou jsme následnì
konzultovali s brnìnským biskupstvím. Studie se zde setkala
s kladným ohlasem.

Návrh poèítá s trojím vyu�itím fary. První je zajištìní bydlení
pro knìze, i kdy� knìz nemusí být pro farnost ustanoven oka−
m�itì.

Druhý zpùsob vyu�ití se týká samotné farnosti. Studie poèítá
s vybudováním spoleèenské místnosti s vlastní kuchyòkou a soci−
álním zaøízením, kterou by bylo mo�né vyu�ívat pro nejrùznìjší
farní aktivity. Dobré zázemí vytváøí pøíhodné podmínky pro
konání nejrùznìjších akcí, a� celé farnosti nebo malých skupin.

Tøetí zpùsob vyu�ití je vyu�ití farní budovy k ubytování jed−
notlivcù i skupin. Zkušenost z Tvaro�né ukázala, �e rùzná spo−

leèenství, skupiny mláde�e, organizace jezdí bìhem roku,
poøádají pro své èleny spoleèné víkendy a hledají k tomuto
úèelu vhodný objekt. 

Tyto tøi zpùsoby vyu�ití se odrá�ejí v navr�ené studii. Celý
objekt fary je oproti dosavadnímu umístìní odsunutý dál od sil−
nice.

V souèasné dobì se kromì pøípravy projektu zabýváme otáz−
kou financí. Pøedpokládaný odhad nákladù je cca 6 mil. Kè. Zjiš−
�ujeme mo�nosti získání prostøedkù z nìkterého z programù
EU, zva�ujeme mo�nost úvìru, pùjèky i další mo�nosti.

Ve svém úsilí bychom chtìli dále pokraèovat. Vybudování
fary není snadnou zále�itostí, jistì není také jen vìcí lidského
pøemýšlení a úsilí. Proto pokraèujme i v modlitbách na tento
úmysl. 

P. Jan Nekuda

Farní budova v Bla�ovicích
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Bretstein, Nízké Taury, Horní Rakousko

Slunce i déš�, krásné výhledy i nebez−
peèné mlhy, náhlá bouøka, která nás
zahnala do údolí, strach a prosebná mod−
litba za ochranu, èistý vzduch, horská
øíèka s prùzraènou vodou pár metrù od
domu, v nìm� jsme bydleli, veèery s kyta−
rou i s vychlazenými nápoji, pøekonávání
sebe sama, kdy� u� nemù�eme, na vrchol
je tak daleko a navíc fouká protivítr, roz−
dovádìná dìcka, která nechtìjí veèer do
postele ani ráno z ní, dobrodru�né sestu−
py, kdy� se ztratí cesta, mše svaté nad
seníkem, spoleèná modlitba, pohoda
mezi úèastníky. To všechno je farní dovo−
lená. Nìkteøí mìli mo�nost ji strávit ji�
posedmé. Bohu díky!

Marta Øièánková

Velectìný pane faráøi !
Jako našimi hosty v minulém roce jsme byli vámi zvláštì oèarováni − všichni

milí a pøátelští lidé s dobrými kuchaøkami a všemi vìkovými tøídami, které také
mezi sebou dobøe vycházejí, zkrátka opravdu výteèná øímskokatolická farnost, jak
jsme shledali.

Je proto naší potøebou poslat Vám, pane faráøi, a všem zde pøítomným far−
níkùm srdeèný pozdrav, pøedevším ale pøíchod š�astných vánoèních svátkù a rok
2008, ve kterém by mohlo dojít k vyplnìní vašich pøání od EU. Také ještì jednou
pìkný dík za vaši návštìvu a bude nás velmi tìšit vás smìt nìkdy znovu u nás
pozdravit.

Provedli jsme také nìkterá zlepšení v domì, jako nový odpad sprch, �e ji� nebu−
de vznikat zástava, nový elektrický sporák, zlepšený kuchyòský sporák a vìtší
teplovodní boiler. Tak�e jsou odstranìny nám trapné nedostatky pøi vìtší skupinì.

Doufáme, �e jste se po více dnech pobytu v Rakousku všichni zdrávi a v pohodì
dostali do vaší domoviny.

S pøáním všeho dobrého a mnoha úspìchù ve vaší farnosti se odporouèíme
jako vaši hostitelé.

S nejsrdeènìjšími pozdravy Heinrich a Helene Moitzi Pøelo�il Jan Kašpaøík

Animovaná mše
V listopadu probìhla v naší farnosti ani−

movaná mše. Slovo animovat znamená
o�ivit. Chtìli jsme, podle inspirace z jiných
farností, uspoøádat mši, která by byla jiná
ne� obvykle. S hudbou blízkou mladší
generaci, s nìjakým o�ivením slova, se
zapojením vìøících do dìní kolem oltáøe.
Termín jsme cílenì naplánovali na 16.
listopad jako pøedveèer státního svátku:
„Dne boje za svobodu a demokracii“,
a téma svoboda. Animace namísto kázání
byla pojata jako zamyšlení nad svobodou
jako takovou, tím kdo nebo co nám ji bere
a proè stojí za to za ni bojovat. Stì�ejní
nesvobody jsme vybrali: totalitní re�imy,
závislosti, høích, utlaèování, manipulace.
Celou mší nás doprovázela kapela Heaven.
Patøí jí za to velký dík, stejnì jako našemu
panu faráøi, který umo�nil tuto akci, také
k ní pøispìl podporou, modlitbou a pøilo−
�enou rukou. Vìøíme, �e bude dostatek
nápadù a elánu pro èastìjší konání tako−
vých mší. Jana Øezáèová

Názor a pochvala
Za sebe a jistì i za ostatní, kteøí byli

pøítomni, prohlašuji: Výbìr námìtu
a termínu byl pøekvapivý a zasluhuje
více ne� jen pochvalu. Nasazení úèinku−
jících bylo dobré a celkový dojem byl
výborný.

Sestava úèinkujících je nadìjná. A ji�
nyní se tìším na další pøíjemné pøekva−
pení. Je toti� dobré znát, kam mládí
smìøuje. Jiøí Nohel

Farní dovolená v Alpách

Na jednom z vrcholù a pøed ubytovnou Foto archiv redakce
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„Tak dìti, rok se s rokem sešel a my
jsme se pøišli podívat, jak to bylo se zlo−
bením.“ Pak následoval pohled do zlaté
knihy a výèet høíšných skutkù a skutkù
dobrých. Høíšky dìti „�ehlily“ øíkankou èi
písnièkou a v nìkterých pøípadech zaznì−
la i modlitbièka. Poté Mikuláš rozdal
dárky a rozlouèil se.

Tento rok jsem vystoupil s autobusu
a po cestì domù jsem potkal Mikuláše se
svojí dru�inou, tedy s andìly a èertem.
Hned jsem nelenil a optal se
„jeho svatosti“ jaký má vlast−
nì program. Kolem této vìci
je spousta dohadù a nikdo vlastnì ani
neví, co takový Mikuláš od rána dìlá a jak
se vlastnì celý rok on sám na dìti pøipra−
vuje. Mikuláš mi sdìlil, �e v prùbìhu celé−
ho roku shroma�ïuje ve zlaté knize
dobré skutky všech dìtí, naproti tomu
v pekle se zase shroma�ïují do velké
èerné knihy skutky špatné. 

Samozøejmì bìhem celého roku se
chystají na „Mikulášské centrále“ rozma−
nité pochutiny a sladkosti a sem tam
i nìjaké ty dárky pro dìti.

Mikuláš pøichází na návštìvu k dìtem
ka�dý rok 5. prosince, v�dy pøedveèer
svého svátku. Ale nadílek je mnoho

a mnoho a je potøeba je všechny zvlád−
nout a tady dìti vìtšinou nechápou jak je
mo�né, �e u� dva dny pøed nadílkou mají
u� jednu u dìdeèka a babièky, èi tetièky.
Odpovìï je jasná – aby Mikuláš v pøedve−
èer svého svátku pøišel pøímo k dìtem
domù, nezbývá, ne� nìkde nadìlit døív.
A hned další otázka – co dìlá Mikuláš
ráno ve škole nebo ve školce – a odpo−
vìï: to opìt proto, aby veèer byl u dìtí
doma.

Moje další otázka smìøovala tématu
zlobivých dìtí. Odpovìdìl mi sám pan
èert svým osobitým a svérázným: „ Dìcka,
která�to zlobí tolik, �e jim v pekle v èerné
knize pøelepujeme stránky, nasázím do
pytle a nahoøe pak pytel stáhnu tímto øe−
tìzem“. Naèe� mi výhru�nì pøedvedl
nejen pytel ale i øetìz a blekotal nìco
o tom, �e co mì se týèe, taky nemám
v pekle zrovna èistý rejstøík a jestli bych
jako nechtìl na èas na exkurzi. Nakonec
ale zhodnotil, �e pytel má na mì pøíliš
malý a nechal mì být, zvláš� kdy� jsem
mu prozradil, kolik vá�ím, a on si uvìdo−
mil, s èím by se vlastnì tahal.

Ptal jsem se taky, jak se dìti tìší
a jakou mají pøipravenost pøi návštìvì
Mikuláše. Sdìlil mi, �e letošní pøiprave−
nost dìtí je vynikající, �e ka�dé dítko si
nachystalo povídání a ka�dé ho i povìdì−
lo. „Vaši obec mám na patronát ji� nìko−
lik let a letos jsou dìti pøipravené na jed−
nièku“ pravil Mikuláš a usmál se pod
vousy. Za ty roky u� taky ví, o èem mluví.

Na druhou stranu si hodnì stì�oval
èert, �e dìti u� nezlobí tolik jako døív,

kdy je honil po návsi a chy−
tal do pytle. Øíkal, �e se mu
zdá, �e a� na jednu èi dvì

výjimky chodí u� vlastnì zbyteènì. Jedi−
ní, kdo se mnou celou dobu ještì nemlu−
vili, byli andílci a tak jsem se jich odvá�il
zeptat na jejich poslání v doprovodu
Mikuláše. Povídali mi, �e vlastnì jsou to
oni, kdo zajiš�uje samotné pøedání dárkù
dìtem a kdo se za ty zlobivé pøimlouvají,
aby nešly do pekla. Dále pak mapují
domy, kam Mikuláš pøichází a navigují,
kde zvonit.

Proto�e doba pokroèila a Mikuláš mìl
naspìch, rozlouèil jsem se a utíkal domù,
abych vidìl své dìti a slyšel, co ti moji
kluci øeknou, a� zazvoní Mikuláš u našich
dveøí. Martin Pošváø

Pøi stavbì kostela byly poøízeny do vì�e tøi levné litinové
zvony a zavìšeny na kovovou konstrukci, zhotovenou v místní
kovárnì. Do malé ví�ky byl poøízen kvalitní „evangelijní zvon“,
který byl za II. svìtové války tajnì vymìnìn za litinový
„umíráèek“ z vì�e a ukryt na neznámém místì, kdy� byly bron−
zové zvony povinnì odevzdávány (rekvírovány) k roztavení na
munici. Úøadùm bylo prokázáno, �e všechny naše zvony jsou
pouze litinové a po válce se pak evangelijní zvon vrátil na své
místo. V sedmdesátých létech minulého století získal farní kos−
tel ve Tvaro�né povolení k objednání dvou nových zvonù
(takové povolení musel tehdy vydat krajský církevní tajemník).
Zvony byly v roce 1974 zhotoveny ve známé rodinné zvonárnì
paní Laetitie Dytrichové v Brodku u Pøerova. Pøi zkoušce
zvonù ve zvonárnì bylo zjištìno, �e jejich ladìní neodpovídá
zcela pùvodnímu zvonu, se kterým mìly na vì�i souznít, proto
bylo urychlenì rozhodnuto, �e hotové zvony budou zavìšeny
v Bla�ovicích a pro Tvaro�nou budou odlity nové zvony, které
uhradí Bla�ovice.

V Bla�ovicích bylo v krátké dobì sebráno 430 kg mìdi
a zakoupeno 130 kg cínu pro zvonárnu a bla�ovští oèekávali
podle dohody zavìšení hotových zvonù, pro které však chybìlo
povolení církevního tajemníka. Zvony nesmìly být ze zvonárny
ani odvezeny a na zvonárnu byl èinìn nátlak, aby zvony proda−
la, èemu� bla�ovští trvale bránili.

Po roce prùtahù byly zvony pøevezeny do Tvaro�né a tam po
krátké dobì bez kolaudace tajnì zavìšeny. Ve zvonárnì tak
zùstal bla�ovský materiál, ze kterého byly pro Bla�ovice odlity

nové zvony a� po revoluci v roce 1989. Po slavnostním vysvìce−
ní zvonù 8. èervence 1989 byly krátce vystaveny v kostele a po
týdnu zavìšeny.

Vìtší zvon nese nápis: MARIA  ROK MARIÁNSKÝ −  JAN  −  DAR
FARNÍKÙ Z BLA�OVIC L.P. 1988 .

Menší: ANE�KA PØEMYSLOVNA ROK ANE�KY
PØEMYSLOVNY 1988  – ZDISLAVA  −  DAR FARNÍKÙ Z BLA−
�OVIC L.P. 1988 .  

V roce (snad si nìkdo vzpomene ve kterém) byly zvony opa−
tøeny elektrickým pohonem panem Studeným, kováøem z Líšnì.
Nové zavìšení zvonù pro elektrický pohon bylo zhotoveno
v bla�ovské kovárnì. Jan Kašpaøík

Pøišel k nám Mikuláš

…o našich zvonech

Foto archiv redakce
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Pøed devatenácti lety, dne 20. øíjna
1989 zemøel na své faøe v Dolních Louè−
kách u Tišnova obìtavý a vzácný knìz −
otec Josef Soukop. A 26. øíjna, za krásného
sluneèného poèasí a za
poèetné úèasti spolubratrù
knì�í i velkého mno�ství
vìøících a delegací z farností,
kde kdysi pùsobil, byl ulo�en
do knì�ského hrobu na tam−
ním høbitovì.

Stalo se tak v dobì tìsnì
pøed svatoøeèením blah. Ane−
�ky Èeské, kdy se mnohý z nás
pøipravoval k celonárodní
pouti do Vìèného mìsta,
a v dobì, kdy souèasné pomìry
ještì nedovolovaly patøiènì zhodnotit
jeho záslu�nou èinnost. 

Po knì�ském svìcení v brnìnské kated−
rále r. 1938 pùsobil krátce v Olešnici na
Moravì a v �atèanech. V záøí r. 1939 nastu−
puje jako katecheta do Šlapanic u Brna.
Od poèátku svého pùsobení zasvìcuje své
pedagogické schopnosti cele mláde�i. Nej−
prve zakládá ministrantský krou�ek Legio
Angelica, po krátké dobì buduje eucharis−
tické dru�iny hochù i dívek, a kdy� se sí�
dru�in ve farnosti rozroste, stává se „Vel−
kým náèelníkem“.

V dobì nacistické hrùzovlády uèí
mláde� nejen nábo�enským pravdám, ale
i lásce k vlasti, lásce ke knihám, buduje roz−
sáhlou knihovnu pro mláde�, studuje
s dìtmi divadelní hry, pøes zákaz shroma−
�ïování podniká se skupinkami chlapcù
i dívek výlety na rùzná poutní i historická
místa vlasti a rozšiøuje tak obzor jejich
vìdìní.

Svou èinnost nezamìøuje pouze na
školní mláde�, ale i na dospívající.
V r. 1942 zakládá ve Šlapanicích Marián−
skou dru�inu jinochù a v roce 1943 Mari−
ánskou dru�inu dívek pod ochranou
P. Marie, Matky dobré rady a blah. Ane�ky
Èeské. I zde pamatuje na kulturu a ve spo−
lupráci s Jednotou Ès. orla a mariánskými
dru�inami zpestøuje kulturní �ivot ve far−
nosti pøednáškami a divadelními hrami.
V r. 1943 uvádí s místními ochotníky pre−
miéru své divadelní hry „Kristùv rytíø“.
Z jeho podnìtu také èlenky Mariánské
dru�iny provádìly tajné sbírky šatstva,
potravin i penìz a vìnovaly se charitativní
slu�bì opuštìným, nemocným, starým
i pozùstalým po zatèených obìtech gesta−
pa. Po pìtiletém pùsobení odchází
z poslušnosti církevní vrchnosti na Smrt−

nou nedìli r. 1944 jako faráø do sousední
Tvaro�né.

Konec války jej zastihuje ji� jako samo−
statného duchovního správce farnosti, ve
které široce rozvíjí svoji pastoraèní èin−

nost. Zaèíná vydávat Farní vìstník, kol−
portuje jej zdarma do všech domù far−

nosti, bez ohledu na to, jakého nábo−
�enského nebo politického pøesvì−
dèení jsou jeho obyvatelé. Zúèast−
òuje se všech akcí kulturních i spo−

leèenských. Razí heslo, �e
je otcem pro všechny −
zùstává nepolitickým.

Na faøe ve Tvaro�né
buduje opìt rozsáhlou
èítárnu a knihovnu. Farní sál
dává k dispozici mláde�i.

V roce 1946 uskuteèòuje v kulturním
domì Kosmák velkolepou cyrilometodìj−
skou výstavu a pøi té pøíle�itosti zve øehol−
níky východního obøadu, aby pøiblí�il svým
farníkùm i blízkému okolí východní litur−
gii. Ve všech obcích své rozsáhlé farnosti
koná postupnì ka�dou nedìli tzv. køes�an−
ská cvièení, která o�ivuje promítáním dia−
pozitivù a filmù. 

Jeho pastoraèní schopnosti a úspìchy
neunikly církevním pøedstaveným a tak,
aè nerad, na Hromnice r. 1947 odchází na
pøání biskupa dr. Skoupého jako vicerek−
tor do knì�ského alumnátu v Brnì. Je
jmenován pøedsedou Diecézního výboru
pro oslavy 950. výroèí muèednické smrti
sv. Vojtìcha. Stává se øeditelem Diecézní
ústøední katolické kanceláøe se sídlem
v bývalém bisk. semináøi na Veveøí ul.
v Brnì. I zde se sna�í organizovat eucha−
ristické dru�iny školních dìtí, pro
dospívající mláde� zavádí “Prùkopnické
hnuti” s èasopisem Prùkopník. V roce
1948 organizuje “Biblické závody”, které
probíhaly podle jednotných osnov ve
všech diecézích Èech a Moravy a jejich�
finále konèilo za jeho pøedsednictví
v brnìnské katedrále. 

Je úspìšným organizátorem eucharis−
tických sjezdù, které se konaly na rùzných
místech diecéze, v�dy za pøedsednictví
otce biskupa. Vìnuje pozornost exerci−
ènímu hnutí, pro které pøemìòuje bývalý
semináø na Veveøí ulici v exercièní dùm.
Po násilném uzavøení knì�ského alum−
nátu v Brnì r. 1950 se stává kaplanem u sv.
Jakuba v Brnì a pozdìji faráøem v Brnì−
Královì Poli.

V øíjnu 1950 je zatèen jako blízký spolu−
pracovník brnìnského biskupa dr. Skoupé−

ho, ale po dvoumìsíèním veznìní propu−
štìn. Dne 9. èervence 1951 je znovu zatèen
Státní bezpeèností a tentokrát po roèní
vyšetøovací vazbì 1. listopadu 1952 v insce−
novaném procesu v pøípadu P. Jan Bárta
OFM, dr. Josef Zvìøina a spol. jako jeden
z dalších hlavních obvinìných odsouzen
k odnìtí svobody na 18 let. Vìtší èást tres−
tu vykonává ve vìznicích v Leopoldovì
a Mírovì. Po 12letém vìznìní je propu−
štìn, ale nesmí vykonávat knì�skou èin−
nost. Z pøíkazu státní správy je zaøazen jako
pomocný dìlník u Okresního stavebního
podniku v Námìšti nad Oslavou, kde setr−
val a� do r. 1968. 

Návrat otce biskupa do rezidence
poèátkem r. 1968 mu umo�òuje opìt
vìnovat se duchovni správì. Nejprve krát−
ce zastupuje onemocnìlého administráto−
ra v Panských Dubénkách, brzy na to se
stává vikáøem v Brnì na Petrovì a hned
navazuje na døívìjší metody práce s mláde−
�í. Školní mláde� organizuje ve Svatovoj−
tìšských dru�inách, buduje slu�by pro
diecézní pastoraci vèetnì archivu a pùjèov−
ny diapozitivù a filmù s nábo�enskou
tematikou. Doba normalizace však znovu
pøetrhává zapoèaté dílo. Na nátlak státní
správy je pøelo�en do pohranièního Drn−
holce, aby nakonec svou knì�skou dráhu
zakonèil jako faráø v Dolních Louèkách
u Tišnova a �ïárci. 

Zde je mu dopøáno, aby v r. 1988 osla−
vil zlaté knì�ské jubileum a o rok pozdì−
ji, tì�ce nemocen, konèí svùj plodný
�ivot. Svatoøeèení Ane�ky Èeské, jejím�
byl velkým ctitelem a na její� svatoøeèení
po celý pøedcházející rok pøipravoval svou
farnost, je mu dopøáno slavit a� na
vìènosti. Naplnil tak beze zbytku své
oblíbené heslo ještì z doby krátce po
vysvìcení, kdy øíkával “Knì�ství − to neni
foch − to je facha!” 

Kolikrát ve svém �ivotì mluvil a hlásal
Bo�í slovo, vhod i nevhod. Kolikrát ve
svém �ivotì hlásal toto Bo�í slovo celým
svým postojem i mlèením. Kolikrát udìlo−
val a zprostøedkoval nám mnohým Bo�í
milosti. Kolik knì�í, bohoslovcù i laikù mu
vdìèí za duchovní vedeni. 

Jeho smrt pøed osmnácti lety jaksi
zanikla ve víru následných událostí. O to
více je vhodné a potøebné s vdìèností si
dnes pøipomenout vzorný �ivot tohoto
slu�ebníka Bo�ího. 

Ké� jeho pøíkladný �ivot vzbudí pokra−
èovatele, kteøí by podobným zpùsobem
v souèasné dobì navazovali na jeho zapo−
èaté dílo. 

Otèe Josefe − Requiescas in pace! 
Ji

O P. Josefu Soukopovi
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Doporuèení P. Nekudy, abych se pøi−
hlásil na diecézní sympozium k výroèí
jejího zalo�ení, jsem pøijal rád. Trochu
jsem cítil poctìn a trochu jsem se i tìšil.
Byla to moje první úèast na podobné
diecézní úrovni. Tìšil jsem se na pøíspìvek
o P. Josefu Soukopovi.

P. Soukop nás uèil nábo�enství, byl
èinorodý, konstruktivní a otcovský. Kdy�
jsme zaèali objevovat, �e umí být nejen
uèitelem, ale také starším pøítelem, musel
náhle odejít na jiné místo. Nedlouho
potom, ještì jako dìti, jsme se dovìdìli, �e
byl uvìznìn.

Asi mnozí z vrstevníkù mìli podobné
pocity, ale v tomto bodì musím být osob−
ní (dodnes toti� nejsme jednotní v hodno−
cení komunistického období). Vìdìl jsem,
�e podobnì vìznìných bylo mnoho, ale
pro všechny jmenované pøednosti se P.
Soukop stal v mých oèích zástupcem −
symbolem tehdy nespravedlivì stíhaných
poctivých lidí. Ka�dou ústní zprávu o jeho
tì�kém �aláøi a pozdìji o potí�ích v �ivotì
na „svobodì“ jsem pøijímal jako výpovìï o
stateèném èlovìku.

Po tomto vyznání je snad jasné, proè
jsem se tìšil. Vìøím, �e vyjadøuji mínìní
mnohých vrstevníkù. Ještì po více ne�
šedesáti letech se stále cítíme být �áky P.
Soukopa, dokonce si myslím, �e jsme na
to nezaslou�enì hrdi. Proto pøirozenì,
tou�íme znát, co o našem uèiteli vypovída−
jí ti, kteøí jej znali v jiném období a na
jiném místì.

Musím prohlásit: Mgr. Pavel Zahrad−
níèek, Th.D. mìl ve svém pøíspìvku, na
adresu P. Soukopa jen slova chvály a obdi−
vu. Kdy� pak èetl výòatek z tvaro�enské
farní kroniky o katechetických závodech,
potvrdil mnì to, s èím jsem na sympozium
odjí�dìl. Pova�uji se za Soukopova �áka,
ale mám tak málo pohotových konkrétních

údajù s kterými mohu disponovat! Zjevnì
bych neuspìl v �ádné z jeho citovaných
„rozstøelù“, nato� ještì v nìkteré ze sou−
tì�í! Nìco však pøece zùstalo. Jistota, �e byl
osobností, na kterou nelze zapomenout.

Mo�ná z této jistoty pramení (snad
nebudu daleko od pravdy): Bla�ovickou
duchovní osobností devatenáctého století
byl Šebestián Kubínek a v minulém, dva−
cátém století, to byl P. Josef Soukop. Byl
naším duchovním správcem jen krátký èas,
ale zazáøil, záøí a jistì se i za nás pøimlouvá.
Nebojme se proto na nìj vzpomínat
a zapsat co s jistotou pamatujeme. K odkazu
P. Josefa Soukopa se budeme jistì vracet…

Jiøí Nohel

Co nám také pøineslo sympozium

Je Silvestr – konec obèanského roku. Doma teplo, v televizi zpìvy, scénky, anekdoty…
Blí�í se pùlnoc. Teple se oblékáme a vycházíme do noèního ticha. Nejdeme sami, stejnou
cestou se trousí i další postavy. Do kroku nám vyzvánìjí kostelní zvony. Jdeme na pùlno−
èní. Vítá nás tichý vánoènì vyzdobený kostel. Sedíme v lavici a vzpomínáme, co se událo,
kdo odešel na vìènost, dìkujeme za vše, co jsme obdr�eli a prosíme o pomoc v dalším
roce. Kostelní zvony odbíjejí pùlnoc. V kostele se rozezní varhany vánoèními koledami.
Vítáme Nový rok mší svatou. Jako kulisa zaznívá z ulice dunìní petard a okna kostela se
rozsvìcují barevnými svìtly. Svìt kolem jásá a vítá Nový rok. My, uprostøed v míru a poko−
ji kostela. Nad tím vším nekoneèný vesmír se svým Stvoøitelem. Mezi nás právì pøichází
Je�íš. Ve svátosti oltáøní. Pevný bod uprostøed svìta. Venku konèí dunìní, uvnitø mše svatá.
Radostnì si ještì zazpíváme Narodil se Kristus Pán. A pøi zpìvu státní hymny, myslím, niko−
mu nezùstane oko suché. V ten moment zapomínáme na všechno špatné a hymna je záro−
veò i modlitbou. Za vlast. Marta Kalábová

Øíkají si narkomani
Ji� nìkolik let sbíráme v naší farnos−

ti pøed vánoèními svátky cukroví,
potraviny a také finanèní pøíspìvky
k pøípravì štìdroveèerní veèeøe pro u�i−
vatele drog, vìtšinou bezdomovce.
Mù�eme si pomyslet, �e je sice chvály−
hodné nakrmit a obdarovat balíèky
s jídlem a novým osobním prádlem asi
padesát lidí a pak je nechat odejít do
mrazivé noci, ale tak tomu není!

Školská sestra III.ø. sv. Františka,
zamìstnanec brnìnského biskupství,
která pùsobí v nadaci PODANÉ RUCE se
o nì spolu s jinými obìtavými lidmi
stará jako o své dìti. 

Nadace má v Brnì nìkolik domù,
kde se drogovì závislým dostává pomo−
ci. Klienty jsou vìtšinou mladí lidé
a tato velmi mladá obdivuhodná se−
støièka o nì peèuje s plným nasazením.
Neøíká, �e si za to mohou sami. Ví, �e
jde o lidi, kteøí pocházejí z neutìšených
rodinných pomìrù a z dìtských domo−
vù. Jejich �ivotní pøíbìhy jsou smutné,
velmi èasto kruté. Sestra Immaculata
nikdy nemù�e dát najevo, �e zapáchají.
Ztratila by jejich dùvìru a tím je samé.
Domnívám se, �e jejich jednání pod vli−
vem drogy mù�e být i nebezpeèné. Co ji
vede k této nároèné a obìtavé slu�bì,
která mnohdy trvá od rána a� do
deváté hodiny veèerní? Jistì jsou to
Je�íšova slova: „Cokoliv jste uèinili pro
jednoho z nejmenších bratøí, mì jste
uèinili,“

O této záslu�né èinnosti naše media
mlèí. Svého èasu se hodnì vysílalo
a psalo o AIDS, smrtelné nemoci
a hlavnì se hodnì útoèilo proti církvi,
která právem odmítá nespolehlivé
ochranné prostøedky. To všechno jsou
známé vìci. Je ale také tøeba pøipo−
mínat, �e i drogová závislost je velmi
nebezpeèná. U�ivatelé drog èasto do−
brovolnì ukonèují svùj �ivot. Jen malé
procento se vyléèí a vrátí do normál−
ního �ivota.

Dnes jsou ohro�eni u� i školáci, kdy�
jim drogoví pøekupníci nabízí u školy
�výkaèky èi bonbony s drogou, aby zí−
skali pøíští zákazníky. Sestra Immacu−
lata by nám o tom povìdìla daleko víc,
spolu s otcem Jaromírem jezdí po far−
nostech a pøednáší. Nestálo by za
úvahu poslechnout si jak pøed tímto
nebezpeèím varovat naše dìti?

Milena Paulíková

Silvestrovský veèer

Informace z knihovny
Dovoluji si pøipomenout, �e v pøí−

stavbì kostela je umístìna farní knihovna.
Knihovna je otevøena ka�dou nedìli

v�dy po mši svaté. Seznam knih bude zve−
øejnìn na internetových stránkách farnos−
ti na www.blazovice.eu.

V knihovnì máme témìø 800 svazkù
knih rùzných �ánrù, od románù a� po
duchovní èetbu a pøipravujeme rozšíøení
o nahrávky z farnosti na CD.

Pøed vánoèními svátky jsem si z naší
knihovny pøeèetla knihu Rozhovory s P.
Krátkým, který u nás pùsobil a mnozí z vás
si jej dobøe pamatují. Je to èetba pro pou−
èení i pro zamyšlení nad tím, co dokázal
vykonat jeden vynikající èlovìk.

A co tøeba si vypùjèit nìjaký historický
román, napø. Quo vadis, pøípadnì Potopu
od polského spisovatele Sienkiewitze?
V knihovnì najdete také �ivot proroka
Jeremiáše. Jde o velmi zajímavé ètení. 

Nebojte se, pøijïte a ètìte. Rozšíøíte svoje
duševní i duchovní myšlenkové obzory. 

Radmila Tu�ínová – knihovnice
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Mariazellské putování


